Temat: Zdania współrzędnie złożone. 

Poczytajcie!

https://moje.epodreczniki.pl/a-shared-owner/DF7lrPhlv/KqE1YlxA
1. W zeszytach lub pliku word robimy ćwiczenie 2,3 i 4  i tylko to na razie odsyłacie!

2. Wiadomości poniżej czytacie.

To jest nowy temat z gramatyki, nie jest trudny, ale ważny i wymaga zapamiętania.

Wiemy już, że zdania współrzędnie złożone to takie zdania, w których zdania składowe są tak samo ważne. 

Rozróżniamy cztery rodzaje zdań współrzędnie złożonych.

Każdy rodzaj ma inny wykres.

Każdy rodzaj łączy się za pomocą innych spójników i po tych spójnikach najłatwiej rozpoznać rodzaj zdania współrzędnie złożonego.

Zaczynamy!!

Rodzaje zdań współrzędnie złożonych

A) I Zdania łączne

( nazywają się łączne, ponieważ treści tych zdań łącza się ze sobą w czasie i przestrzeni, to znaczy zdania informują o tym, co dzieje się w tym samym czasie i w tej samej przestrzeni) 

spójniki : i , oraz, ani, ni, tudzież,  ,  ( przecinek – to znaczy, że niektóre zdania łączne                      


           dzieli  przecinek bez żadnego spójnika)     

                                                        ( tudzież to takie dawne oraz)

wykres:


Np.

Idę ulicą i oglądam wystawy.

Nie wymyłem naczyń ani nie zamiotłem podłogi.

Słońce wzeszło, zrobiło się cieplej.

II Zdania przeciwstawne

( treści tych zdań przeciwstawiają się sobie)

Spójniki : a, ale, lecz, jednak, natomiast, zaś

Wykres
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np.

Wstałem wcześnie, ale spóźniłem się do pracy.

Pomogłem koledze, jednak mi nie podziękował.

W Lublinie świeci słońce, zaś w Warszawie pada deszcz.

III Zdanie rozłączne

(treść zdań składowych wyklucza się,  czyli musimy wybrać jedna lub drugą czynność)

Spójniki : albo, lub, bądź, czy

Wykres
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Np.

Latem pojadę na Mazury albo wybiorę się z przyjaciółmi w Bieszczady.


Wieczorami oglądam telewizję lub słucham radia.


Przygotuję jakiś obiad bądź pójdziemy do restauracji.

IV Zdania wynikowe

( treść zdania drugiego wynika z treści zdania pierwszego)

Spójniki : więc, zatem, toteż, dlatego

Wykres 
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Np.

Był przepiękny wieczór, więc postanowili pójść na spacer.


Uwielbiam wydawać pieniądze, toteż zawsze mi ich brakuje.


Jestem bardzo zapracowana, zatem myślę o zatrudnieniu gosposi.

	WAŻNA ZASADA INTERPUNKCYJNA

· stawiamy przecinki przed spójnikami łączącymi zdania przeciwstawne i wynikowe

· nie stawiamy przecinków przed spójnikami łączącymi zdania łączne i rozłączne


WYJĄTEK

Jeśli spójnik łączący zdania łączne lub rozłączne powtarza się w zadaniu, to przed drugim lub kolejnym użyciem powinien pojawić się przecinek.

Np.

Ani nie napisałem wypracowania, ani nie rozwiązałem zadań.

Pójdę na spacer albo posiedzę w domu, albo odwiedzę sąsiada.

